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Darłowo, dnia 15 lipca 2022 roku 
 
 
BR.0002.8.2022   
 
 

Protokół Nr LIII/2022 

z LIII sesji Rady Gminy Darłowo VIII kadencji 

z dnia 15 lipca 2022 roku 

pod przewodnictwem 

Pana Grzegorza Hejno – Przewodniczącego Rady Gminy Darłowo 
 
Sesja odbyła się w sali konferencyjnej Urzędu Gminy Darłowo. 
 

Przewodniczący rozpoczął obrady sesji o godzinie 1100, a zakończył o godzinie 1238. 
 

 

Na ustawowy stan 15 Radnych w chwili rozpoczęcia w sesji uczestniczyło 14 Radnych, co 
stanowi kworum pozwalające na podejmowanie prawomocnych uchwał. 

Radna Anna Krawczuk-Kiełb spóźniła się. 
 
/Lista obecności Radnych na posiedzeniu LIII sesji VIII kadencji Rady Gminy Darłowo w dniu 15 lipca 2022 
roku stanowi załącznik Nr 1 do niniejszego protokołu/ 
 
W sesji udział również wzięli Sołtysi Sołectw Gminy Darłowo. 
 
/Lista obecności Sołtysów Sołectw Gminy Darłowo stanowi załącznik nr 2 do niniejszego protokołu/  
 

Pan Radosław Głażewski – Wójt Gminy Darłowo; 
Ponadto w sesji udział wzięli: 

Pani Violetta Kolanek – Skarbnik Gminy Darłowo; 
Pani Joanna Stępień – Radca Prawny; 
Pani Karolina Wojciechowska – Główny Specjalista ds. inwestycji. Planowania 
przestrzennego i uzdrowiska; 
Pani Magdalena Cyperska – Inspektor ds. planowania przestrzennego, dzierżawy i najmu; 
Pan Przemysław Pociecha – Komendant Straży Gminnej. 
 
/Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik Nr 3 do niniejszego protokołu/ 

 
Pan Grzegorz Hejno Przewodniczący Rady Gminy Darłowo przystąpił do powołania 

sekretarza obrad dzisiejszej sesji. 
Na Sekretarza obrad powołano Radnego Wiesława Moskwę
W głosowaniu wzięło udział 14 Radnych, głosując: 

. 
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13 głosów za, 
0 głosów przeciw, 
1 głos wstrzymujący (Radny Wiesław Moskwa) 

 
Przewodniczący powołał na protokolantkę panią Iwonę Kowalską. 

 
 

Ustalenie  porządku obrad. 
Ad.2.  

Pan Przewodniczący przypomniał, że proponowany porządek obrad radni otrzymali 
wraz z zawiadomieniami na dzisiejszą sesję.   
 
/Proponowany porządek obrad radni otrzymali wraz z zawiadomieniami na LIII Sesję Rady Gminy Darłowo. 
Porządek obrad wraz z zawiadomieniem stanowi załącznik nr 4 do niniejszego protokołu/ 
 
Przewodniczący poinformował, że przed sesją na podstawie art. 20 ust. 5 ustawy                                   
o samorządzie gminnym otrzymał od Wójta Gminy Darłowo wniosek o wprowadzenie do 
porządku obrad kolejnych projektów uchwał:
1) w sprawie  zmian w budżecie Gminy Darłowo na 2022 rok; Druk Nr 2/2022LIII 

  

2) w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Darłowo na lata 2022-2029; 
Druk Nr 3/2022LIII 

 
/Wniosek o zmianę porządku obrad stanowi załącznik nr 5 do niniejszego protokołu/ 
 
Pan Przewodniczący zapytał czy są jeszcze wnioski do porządku obrad?  
Nikt wniosków nie zgłosił.  
 
Wobec braku kolejnych wniosków Przewodniczący przystąpił do przeprowadzenia 
głosowania nad wprowadzeniem do porządku obrad sesji zgłoszonych projektów uchwał.  
 
Na podstawie wyników głosowania Przewodniczący Rady Gminy Darłowo stwierdził, że za 
wprowadzeniem do porządku obrad projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie 
Gminy Darłowo na 2022 rok; Druk Nr 2/2022LIII było  
14 głosów za, 
0 głosów przeciw i 
0 głosów wstrzymujących,  
czyli projekt uchwały został wprowadzony do porządku obrad sesji.    
 
Na podstawie wyników głosowania Przewodniczący Rady Gminy Darłowo stwierdził, że za 
wprowadzeniem do porządku obrad projektu uchwały w sprawie zmiany wieloletniej 
prognozy finansowej Gminy Darłowo na lata 2022-2029; Druk Nr 3/2022LIII było  
14 głosów za, 
0 głosów przeciw i 
0 głosów wstrzymujących,  
czyli projekt uchwały został wprowadzony do porządku obrad sesji.    
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Przewodniczący powiedział, że porządek obrad dzisiejszej sesji po przyjętych zmianach 
przedstawia się następująco: 
 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy Darłowo na 2022 rok.         
Druk Nr 2/2022LIII 

Punkt 12 otrzymuje brzmienie:  

 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 
Darłowo na lata 2022-2029. Druk Nr 3/2022LIII 

Punkt 13 otrzymuje brzmienie:  

 

Wolne wnioski i zapytania. 
Punkt 14 otrzymuje brzmienie:  

 

Zamknięcie obrad. 
Punkt 15 otrzymuje brzmienie:  

 
Następnie przystąpiono do głosowania nad przyjęciem proponowanego porządku obrad                             
z wprowadzonymi zmianami: 
 
W głosowaniu udział wzięło 14 radnych głosując: 
14 głosów za przyjęciem porządku obrad sesji wraz ze zgłoszonymi zmianami, 
0 głosów przeciw,  
0 głosów wstrzymujących.  
 
Pan Przewodniczący na podstawie wyników głosowania stwierdził, że porządek sesji został 
przyjęty wraz ze zgłoszonymi zmianami. 
 
Na tym punkt zakończono. 
 
 
 

Przyjęcie protokołu z LII sesji Rady Gminy Darłowo z dnia 30 czerwca 2022 roku. 
Ad. 3.  

 
Przewodniczący poinformował, że protokół był wyłożony do wglądu w Biurze Rady. Nikt nie 
zgłosił uwag do tego protokołu, wobec czego protokół z LII sesji Wiceprzewodniczący 
(prowadzący LII sesję) podpisał bez uwag. 
 
Na tym punkt zakończono. 
 
 

Informacja Wójta Gminy Darłowo o działalności w okresie między sesjami wraz                        
z podaniem aktualnej sytuacji finansowej Gminy Darłowo. 

Ad. 4. 
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Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo powiedział, że wita serdecznie 

Państwa na dzisiejszej sesji. Wita wszystkich gości i radnych. Wójt przystąpił do 
przedstawienia sprawozdania z działalności pomiędzy sesjami. Sesja była niedawno w dniu 
30 czerwca 2022 roku, więc tych spotkań nie było za dużo.  

 
W dniu 5 lipca 2022 roku Pan Wójt spotkał się z przedstawicielami Marina Dąbki, 

która się buduje, w sprawie remontu ulicy Letniskowej. Został przedstawiony projekt ulicy 
Letniskowej, który Marina Dąbki w ramach swojej inwestycji poszerzy.  

 
W dniu 1 lipca 2022 roku Pan Wójt powiedział, że odbyło się uroczyste otwarcie ulicy 

Dąbkowickiej w Dąbkach. Był to remont drogi, który kosztował ponad 5 000 00 zł i ta 
inwestycja została zakończona. W sumie faktura wpłynęła i zostały te środki rozliczone.  

 
W dniu 1 lipca 2022 roku Pan Wójt wraz z radnymi także wziął udział w uroczystości 

poświecenia samochodu pożarniczego w OSP Słowino.  
 
W dniu 3 lipca 2022 roku w Wiciu odbyły się Dni Gminy Darłowo. To jest impreza, 

która odbywa się co roku na początki lata. W tym roku odbyła się w Wiciu a w ubiegłym w 
Stary Jarosławiu. Był koncert Kaśki Sochackiej, Story Boys. Pan Wójt tu podziękował Panu 
Sołtysowi Sołectwa Wicie za przygotowanie, bo tak naprawdę była to bardzo fajna impreza 
połączona z festynem dla i turystów i naszych mieszkańców.  

 
 

Radna Anna Krawczuk-Kiełb przybyła na sesję, czyli od tej pory była już obecna. 
 

 
W dniu 4 lipca 2022 roku odbyło się bardzo ważne spotkanie z radnymi z 

przedstawicielami Starostwa powiatowego w Sławnie, Panią Sołtys Cisowa i Panią Sołtys 
Kopań i oprócz pracowników Starostwa Powiatowego byli także pracownicy Nadzoru 
Budowlanego. Spotkanie dotyczyło samowoli budowlanych w miejscowościach Cisowo i 
Kopań. Pan Wójt powiedział, że myśli, że tu wszelkie wątpliwości co do właściwości Gminy 
na tym etapie zostały rozwiane. Wniosek ze spotkania był taki, że należy rozmawiać z 
naszymi parlamentarzystami, żeby określić problemy i one żeby  były w ustawach czy 
rozporządzeniach zapisane, żeby to pomogło rozwiązać nam te sytuacje.  

 
W dniu 4 lipca 2022 roku także odbyło się spotkanie z projektantem „Studium 

uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego Gminy Darłowo”. W tym 
spotkaniu Pan Wójt uczestniczył wraz z Radnymi. Takie spotkania odbyły się dwa, gdzie 
projektant wraz z pracownikiem omawiali „Studium uwarunkowań i kierunków 
zagospodarowania przestrzennego Gminy Darłowo” jak powstawało, jakie etapy były i radni 
tu mieli możliwość zadawania szeregu pytań i zapoznać się ze studium.  
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W dniu 4 lipca 2022 roku odbyła się także konferencja online z Wojewodą 
Zachodniopomorskim dotycząca pomocy uchodźcom z Ukrainy.  

 
W dniu 7 lipca 2022 roku w Starostwie Powiatowym w Sławnie odbyło się spotkanie z 

Panem Starostą i pracownikiem odpowiedzialnym za transport publiczny odnośnie 
dofinansowania tras na terenie naszej gminy. Wcześniej już taki wniosek był przygotowany. 
Wcześniej takie dofinansowanie też było udzielone i była dofinansowana trasa Rusko-
Słowino na Sławno. Tym razem Cisowo-Kopań, ale także będą korzystały z tego transportu 
Palczewice, Wicie i Kowalewice. W dużej części ten transport zbiorowy dzięki 
dofinansowaniu Wojewody ale i także tu Rady Gminy Darłowo, która dokłada do tego 
dofinansowania. Na ostatniej sesji Rada Gminy Darłowo dołożyła 45 000 zł do tego 
dofinansowania oprócz tego co dokłada wojewoda.  

 
Pan Wójt powiedział, że bardzo sympatyczne spotkanie odbyło się w dniu 8 lipca 

2022 roku ze studentami Uniwersytetu w Toruniu. To było spotkanie zorganizowane w 
sprawie badań i dokumentacji historycznej Chaty Saskiej w Krupach. Pan Wójt podziękował 
Pani Karolinie Wojciechowskiej za zajecie się studentami. Pan wójt powiedział, że jeżeli 
powstanie dokumentacja opracowana przez Uniwersytet w Toruniu dotycząca tego 
jednostkowego zabytku na skalę krajową, to będzie ona przedstawiona tu Radzie Gminy 
Darłowo, żeby zaznaczyć jakim zabytkiem właśnie jest ta Chata Saska z 1803 roku.  

 
W dniu 13 lipca 2022 roku  Wójt uczestniczył we wspólnym posiedzeniu Komisji 

Rady Gminy, gdzie wszyscy zapoznawali się z uchwałami na dzisiejszą sesję. Przed tą 
komisją odbyło się także spotkanie Komisji Uzdrowiskowej ze Stowarzyszeniem Uzdrowiska 
Dąbki w sprawie działań na rzecz tej miejscowości Uzdrowiskowej.  
 
Sprawozdanie z działalności Wójta Gminy Darłowo w okresie miedzy sesjami stanowi załącznik nr 6 do 
niniejszego protokołu/ 

 
Pan wójt przedstawił jeszcze kondycję finansową Gminy Darłowo. Środki na 

rachunku bieżącym wynoszą 3 035 870 zł. Lokaty założone pod przyszłe zadania 
inwestycyjne mamy 8 000 000 zł. Wydatki do poniesienia w najbliższych dniach 527 000 zł i 
to sa faktury za usługi i zakupy.  
 
/Kondycja finansowa stanowi załącznik nr 7 do niniejszego protokołu/ 
 
Na tym punkt zakończono.    
 
 
 

Informacja Wójta Gminy Darłowo o realizacji uchwał Rady Gminy Darłowo między 
sesjami. 

Ad. 5.  
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Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo powiedział, że na sesji, która odbyła 
się w dniu 30 czerwca 2022 roku Rada Gminy Darłowo podjęła łącznie 18 uchwał, które 
zostały przekazane organom nadzoru czyli Wojewodzie Zachodniopomorskiemu i 
Regionalnej Izbie Obrachunkowej. Wobec przedmiotowych uchwał organy nadzoru nie 
stwierdziły żadnych naruszeń prawa.  
 
/Określenie sposobu realizacji uchwał stanowi załącznik nr 8 do protokołu/ 
 
Na tym punkt zakończono. 
 
 
 

Interpelacje Radnych.  
Ad.6. 

 
Pan Przewodniczący zapytał, czy Radni chcą zgłosić interpelacje? Przewodniczący 

powiedział, że oczywiście interpelacja musi być w formie pisemnej i można ją oczywiście 
zgłosić. Przewodniczący prosił o włączenie przycisku aby zabrać głos.  
 

Radny Pan Waldemar Bonk powiedział, że był zaproszony na spotkanie sołeckie w 
Kopnicy w dniu 8 lipca 2022 roku, gdzie padł przede wszystkim temat kanalizacji w 
miejscowości Kopnica. Chodziło o szczegóły, które dotyczą tej sprawy. Pan Radny 
powiedział, że wiemy oczywiście, że Gminie udało się pozyskać kwotę i to niebagatelną w 
wysokości ponad 9 000 000 zł. Budżet Gminy Darłowo dokłada do tego też ponad 4 000 000 
zł. Natomiast projekty wykonawcze zawierają istotne dla wielu mieszkańców błędy, których 
wydaje się można byłoby uniknąć gdyby przeprowadzono krótkie konsultacje – czy przez 
projektanta czy przez osobę, która jest za to odpowiedzialna – przed złożeniem oczywiście 
dokumentów o pozwolenia na budowę. Mówca powiedział, że rozumie, ze przetarg, który się 
odbył i szczęśliwie ma rozstrzygnięcie i ma podpisaną umowę – ma tylko wykonawca do 
wykonania wszelkie prace, które były zawarte w projektach wykonawczych. Pan Radny 
Waldemar Bonk powiedział, że w interpelacji sformułował również pytania, na które również 
oczekuje odpowiedzi. Pan Radny odczytał te pytania. Pytań jest kilka:  
1) Kto był odpowiedzialny za przygotowanie dokumentacji i dlaczego nie konsultowano jej z 

właścicielami nieruchomości? 
2) Czy możliwa jest zmiana zakresu przedmiotu zamówienia i w jakim zakresie mimo 

podpisania umowy można by tego dokonać? 
3) Kiedy zostaną zaprojektowane i wykonane kolektory i przykanaliki do zamieszkałych 

często od wielu lat nieruchomości na terenie tych wiosek? 
4) Czy uwzględniono „przepustowości” sieci kanalizacyjnej, która jest w tych projektach?  

Mówca powiedział, że tu ma na myśli kolektory, bo zgodnie z planem zagospodarowania 
przestrzennego są tam jeszcze tereny, które w nieodległej przyszłości zostaną również 
zabudowane mieszkaniami i będzie potrzeba odbioru tych ścieków.  

5) Czy lokalizacja przepompowni, która znajduje się nieopodal domu mieszkalnego w 
Kopnicy, była jedynym możliwym miejscem, w którym można było ja ulokować? Czy 
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jeśli była jedynym miejscem, to czy brano pod uwagę uciążliwości związane z tym 
tematem i czy w jakiś sposób będziemy próbowali to rozwiązać?   
Mówca powiedział, że wiemy, że bardzo długo mieliśmy problem – i czy on jeszcze trwa 

– w Zakrzewie na krzyżowaniu, gdzie jest posadowiona oczyszczalnia i cały czas jednak ten 
smród był i to no jest bardzo uciążliwe dla tych, którzy mieszkają albo budują się bardzo 
blisko, bo tak pozwolił plan zagospodarowania przestrzennego. Pan Radny powiedział, że 
oczywiście chodzi mu tutaj o te miejscowości, które są w tym projekcie , czyli: Palczewice, 
Cisowo, Zakrzewo, Kopnica, Drozdowo i Sulimice.  

 
Pan Grzegorz Hejno Przewodniczący Rady Gminy Darłowo powiedział, że bardzo 

prosi o przekazanie tej interpelacji, bo zgodnie z § 42 Statutu Gminy Darłowo interpelacja 
albo jest przekazywana bezpośrednio na sesji lub okresie między sesjami za pośrednictwem 
Biura Rady. Następnie Przewodniczący zapytał czy radni chcą jeszcze złożyć interpelacje i 
czy wójt chciałby się ustosunkować wstępnie do tej interpelacji?  

 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo powiedział, że to nie jest pierwszy 

wniosek, gdzie składa Gmina na kanalizację i nie pierwszy, gdzie na etapie już po 
projektowaniu wyszły pewne niedociągnięcia. Wszyscy to robią i także ludzie robią te 
projekty. Pan Wójt powiedział, że tu chciałby zaznaczyć, że oczywiście się do tej interpelacji 
przyszykuje i odpowie dokładnie, ale wiemy, że pracowaliśmy na starej dokumentacji 
kanalizacyjnej. Troszeczkę nas w tym zmotywowaniu oprócz tego, że tą dokumentację 
poprawialiśmy częściowo, zmotywowało to, żeby złożyć ją przed remontem drogi nr 203, 
który ma się rozpocząć być może już na jesień. Dlatego wniosek został złożony na obecnej 
dokumentacji, którą już mieliśmy. Zostały zaktualizowane kosztorysy. Wniosek dostał 
dofinansowanie jeden z największych w powiecie. Także jako jedni z największych w 
powiecie tu radni zdecydowali, że dołożą kwotę, która w jakiś sposób pozwoli na 
zrealizowanie tej inwestycji. Bo tłumaczyliśmy, jak ważna jest ta inwestycja ze względu na 
położenie tej nawet tu podstawowej nitki wzdłuż drogi nr 203. Po remoncie drogi 203 ten etap 
kanalizacji prawdopodobnie nie mógłby z uwagi na okres gwarancyjny drogi być w ogóle 
zrealizowany. Więc zostałby odłożony jak nie na kilka dobrych lat, to na kilkanaście. Więc 
zdarzają się takie sytuacje. Robiliśmy kanalizację w Rusku, w Porzeczu, gdzie niektóre domy 
nie są doprojektowane. Dla tych domów podłączenia często są doprojektowywane i są 
zlecone. Być może nie są od razu w tym samym roku podłączone, chociaż niektóre 
uwarunkowania pozwalają na zmianę projektu w trakcie realizacji. Ale za rok, za półtora są 
po uzyskaniu pozwoleń na budowę te domy przyłączane, bo nam tez zależy żeby odebrać te 
wszystkie ścieki jak już jest kanalizacja. Więc tutaj najważniejsze jest to, że ten duży projekt 
będzie realizowany, że zdążymy przed przebudowa drogi, że wykonawca wejdzie i wykona a 
później będziemy przyłączać te domy sukcesywnie. Też jeżeli te projekty często nie ujmują 
poszczególnych niektórych domów. Co do przepompowni, to rzeczywiście czasami jest 
problem z tym, że te przepompownie w jakiś sposób te odory wydzielają, chociaż nie każda. 
To są niektóre przepompownie i nie wiadomo dlaczego wydzielają. Przy tak długim przesyle 
niestety te przepompownie muszą być. Tu nie ma innego wyjścia. Muszą być te 
przepompownie. Pan Wójt powiedział, że dokładnie na to pismo odpowie pisemnie.  
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Pan Przewodniczący jeszcze raz zapytał, czy Radni chcą zgłosić interpelacje. 
Nikt z radnych się nie zgłosił.  
 
Na tym punkt zakończono.  
 
 
 

Odpowiedzi na interpelacje i wnioski złożone na LII sesji oraz w okresie między sesjami. 
Ad. 7.  

 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo powiedział, że w okresie miedzy 

sesjami od 30 czerwca radni złożyli cztery interpelacje a sołtysi cztery wnioski. Na trzy 
interpelacje odpowiedziano, i jedna jest w trakcie rozpatrywania. Udzielono odpowiedzi na 
jeden wniosek a trzy są w trakcie rozpatrywania.   

 
/Określenie sposobu realizacji interpelacji radnych i wniosków sołtysów stanowi załącznik nr 9 do protokołu/ 

 
Na tym punkt zakończono.     
 
 
 

Informacja Przewodniczącego Rady Gminy Darłowo o działalności w okresie między 
sesjami.  

Ad. 8.  

Pan Grzegorz Hejno Przewodniczący Rady Gminy Darłowo przedstawił informacje z 
działalności w okresie między sesjami.  

 
/Informacja Przewodniczącego stanowi załącznik nr 10 do protokołu/ 
 

Na tym punkt zakończono.   
 
 
 

TRYBUNA OBYWATELSKA. 
Ad.9.  

 
Przewodniczący Rady Gminy Darłowo zapytał czy ktoś chciałby zabrać głos w tym 

punkcie? Przy tym Przewodniczący nadmienił, że gdyby ktoś chciałby zabrać głos w tym 
punkcie, to prosi o podejście do mównicy i włączenie mikrofonu ponieważ nasza Gmina 
działa transparentnie a sesje są nagrywane i transmitowane. 

 Do zabrania głosu w tym punkcie nikt się nie zgłosił.  
 
Na tym punkt zakończono.  
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Czas dla samorządu. 
Ad.11.  

 
Pan Grzegorz Hejno Przewodniczący Rady Gminy Darłowo zapytał czy ktoś chciałby 

zabrać głos w tym punkcie? 
W tym punkcie głos zabrali:  
 
Pani Wanda Hańczaryk – Sołtys Sołectwa Cisowo, powiedziała, że bardzo 

przeprasza, że druga sesja jest przez nią czasowo zajęta, ale niestety jej zdaniem zmusza ją do 
tego sytuacja. Pani Wanda powiedziała, że jest sołtysem i wczoraj przyniósł jej mieszkaniec 
wsi gazetę, którą musi tu zacytować. Mówczyni powiedziała, że w gazecie był ujęty kościół w 
Cisowie i przyznaje się, że nie przeczytała pod spodem tego artykułu, o tym, że „Rusza 
rewitalizacja”. Następnie stwierdziła, że kościół Cisowski jest w gminie najstarszym 
kościółkiem a nie robi się nic. Pani Sołtys powiedziała, że nawet jest park, gdzie gmina nie 
postawiła ławek, gdzie wczasowicze przyjeżdżają, rowerzyści czy rodziny z dziećmi i nie 
mają gdzie usiąść. Pani Wanda Hańczaryk powiedziała, że przeprasza, bo wie, że każda 
wioska walczy o swoje i nie ma pretensji, że któraś wioska wywalczyła więcej, tylko po 
prostu jej mieszkańcom jest przykro. Mówczyni powiedziała, że tu przeczyta to co jej 
mieszkaniec przyniósł i podkreślił na czerwono. „„Utworzenie wioski cysterskiej w 
miejscowości Bukowo Morskie wraz z poprawą infrastruktury towarzyszącej” oraz 
„Utworzenie infrastruktury rekreacyjnej w miejscowości Pęciszewko” to dwa zadania, na 
które Gmina Darłowo uzyskała dofinansowanie w kwocie 4 000 000 zł. Całkowita wartość 
inwestycji wyniesie 6 670 167 zł.” 

Pani Sołtys powiedziała, że wie, że to w stosunku do niej była złośliwość bo zawsze 
zaznaczane było, że na kościół prawie 400 000 zł jako sołtys zdobyła, i gmina 100 000 zł 
dołożyła. Ale tu w przypadku rewitalizacji gmina oferuje miliony.  

 
Pan Wójt powiedział, żeby Pani Wanda czytała dalej.  
 
Pani Wanda Hańczaryk Sołtys Cisowa powiedziała, że Cisowo się czuje całkowicie 

pominięte, że na inne wioski się daje miliony a na Cisowo nie daje się prawie nic lub 1-2% 
tego wszystkiego. Mówczyni dosłownie powiedziała: „Tak nie może być Panie Wójcie. 
Weźcie zaorajcie Cisowo. Nie będziecie mieli ze mną, z mieszkańcami problemu. Nie będzie 
Cisowa.” Mówczyni powiedziała, że nie zadbano o drogę, o kościół, o tablice do kościoła. 
Pani Sołtys mówiła, że oprócz tego, że w Cisowie jest Trasa Cysterska to jest jeszcze Droga 
Świętego Jakuba, która ciągnie się poprzez Portugalię, Hiszpanię, Włochy i tak dalej. Nawet 
nie ma tablicy ujętej, że przez Cisowo idzie taka trasa, więc czują się całkowicie pominięci. 
Mówczyni powiedziała, że musiała powiedzieć o tym, bo jej mieszkaniec przyszedł i wytknął 
jej to, że nie potrafi się w gminie postarać.  

Pani Wanda Hańczaryk powiedziała, że w punkcie 11) w tym,  o  czym mó wiła n a 
poprzedniej sesji, że w pierwszym kwartale 2022 roku została działka jakby wyrównana. 
Działka w kształcie trójkąta jest działką KOWR i została dzierżawa do końca tego roku. Jeśli 
nie zostanie ta działka zagospodarowana, to automatycznie się KOWR o tę działkę upomni. 
Pani Sołtys powiedziała, że razem z Panem Przewodniczącym napisali wniosek o dwa stoły 
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biesiadne i cztery ławki i na to gmina odpowiedziała, że nie ma funduszy na 2022 rok. 
Mówczyni powiedziała, żeby nie przesadzać z tym, bo to nie są miliony ani to nie są tysiące 
złotych. Zdaniem Pani Wandy to są drobne pieniądze. Na działce zostały duże głazy, 
ponieważ chcieli tą działkę troszeczkę urozmaicić. Ale przyjechał ciągnik i zabrał te duże 
głazy i na tym się skończyło. Dzisiaj ta działka została wykoszona, i wykoszone zostały rowy 
w Cisowie i przy stawie, za co Pani Sołtys podziękowała. Pani Sołtys podziękowała także, że 
dzisiaj została postawiona w Trzmielewie tablica ogłoszeń. Jednak te dwie rzeczy zostały 
zrobione. Zobaczymy czy jeszcze autobus pod koniec września będzie.  

Następnie Pani Sołtys poruszyła temat boiska. Boisko jest ale koło wioski. Płyta 
boiska została w tym roku wykoszona. Mówczyni powiedziała, że płyta została wykoszona 
przez osobę prywatną, bo prosiła wszędzie, gdzie się da, żeby ktoś wykosił. Zostały 
wywiezione odpady wielkogabarytowe, co się zgadza. Obok boiska idzie sieć wodociągowa i 
Pani Sołtys nie widzi żadnego problemu w pociągnięciu sieci do boiska, chociaż położenie 
boiska mieszkańcom Cisowa się nie podoba. Pani Sołtys prosiła o podłączenie do boiska 
przyłącza energetycznego bo uważa, że tam też już można przyłącze takie pociągnąć. Pani 
Wanda powiedziała, że wie, że to jest wydatek, ale nie rozumie dlaczego gmina ponosi 
wydatki jeżeli chodzi o inne wioski a nie potrafi na Cisowo ponieść tego wydatku. W sprawie 
naruszonych płyt w drodze, Pani Sołtys powiedziała, że w odpowiedzi napisano jej, że nie 
został wywieziony mazut. Mówczyni zapytała z czego asfalt jest zrobiony? Z mazutu.  

 
Pan Wójt prosił Panią Wandę Sołtys Cisowa, aby przeczytała pismo dokładnie.  
 
Pani Sołtys przeczytała, że „Kwestie zerwanych płyt jumbo przez samochody z 

„mazutem” zostanie wyjaśniona przez pracownika zajmującego się drogami gminnymi. 
Informuję, że na zlecenie gminy nie był wywożony mazut.” Pani Wanda powiedziała, że jeśli 
chodzi o płyty to zgłaszała.  

 
Pan Wójt prosił panią Wandę, aby przeczytała dalej do końca.  
 
Pani Wanda Hańczaryk przeczytała: „Być może chodzi o uszkodzenie płyt 

spowodowane dostarczaniem materiałów budowlanych podczas inwestycji – budowa drogi 
Cisowo-Drozdowo. Po zakończonej inwestycji wykonawca drogi został zobowiązany do 
naprawy uszkodzeń. Na Pani wniosek pracownik odpowiedzialny za stan dróg dokona 
ponownie przeglądu ww. drogi.” Mówczyni powiedziała, że przeczytała do końca. Następnie 
powiedziała, że po skończeniu asfaltu, wywiezieniu tłucznia złożyła pismo do gminy i dostała 
odpowiedź, że płyty naprawi wykonawca drogi jak będzie sucho. Pani Sołtys powiedziała, że 
cztery lata już czeka i czasami bywało naprawdę bardzo sucho. Któregoś razu spotkała Pana, 
który robił ten asfalt i powiedziała, że powinien naprawić ten asfalt, bo jest uszkodzony. Jak 
jest sucho to tego nie widać ale jak deszcz pada to są kałuże na płytach. Pani Sołtys 
powiedziała, że Pan, który kładł asfalt powiedział, że dostał zapłatę za pracę za drogi i reszta 
go nie interesuje. Pani Sołtys pyta jak to w końcu jest? Czy Gmina odpowiada czy 
wykonawca odpowiada?  

Następnie Pani Sołtys poruszyła temat światłowodu. To co się dzieje zgłaszała u pana 
Janusza, który odpowiedział, że to jak będzie odbiór. A jak będzie taki odbiór jak tego 
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asfaltu? Mówczyni powiedziała, że koło posesji nr 13 rów się zapada, i cała ziemia z pobocza 
tam się zsuwa do rowu i rów zaczyna być zasypywany. Kładzenie światłowodu jest 
makabrycznie wykonane i krzaki, które wyrwali wrzucili w jej krzaki. Pani Sołtys 
powiedziała, że uważa, że nie wtedy jak będzie odbiór całkowity, bo firma, która to robi za 
tydzień lub dwa zawinie się i pojedzie a to zostaje. Nikt na pewno nie będzie ściągał firmy z 
innego województwa. Pani Sołtys powiedziała, że uważa, że odcinkami, jak na dany dzień 
kończą dany odcinek kładzenia kabli  światłowodu to już powinna być z gminy kontrola i 
wykonawca już powinien od razu poprawiać, bo nikt nie będzie go później szukał po Polsce. 
Mówczyni podziękowała i powiedziała, że ma nadzieję, że nie będzie musiała na następnej 
sesji takich spraw poruszać, bo jest jej przykro, że musi takie sprawy poruszać.  

 
Pan Wójt powiedział, że odnośnie odbioru światłowodu to nie jest zadanie gminy, 

więc tu firma zewnętrzna realizuje światłowód ze środków krajowych. W sobotę zgłoszono tu 
odbiór, więc pracownik będzie doglądał tego, ale na terenach gminnych a nie powiatowych 
czy wojewódzkich. My nie doglądamy terenów powiatowych czy wojewódzkich, ponieważ to 
jest poza kompetencją naszego samorządu.  

Jeżeli chodzi o projekty rewitalizacyjne to wójt powiedział, że jest mu bardzo 
„przykro”, że słyszymy, że takie duże środki idą na inne miejscowości, że te inne 
miejscowości dzięki tym środkom unijnym się zmieniają, bo nie ukrywa, że też dużo 
dokładamy. Pan wójt następnie powiedział, że „przykro” mu jest bardzo, że powstał 
wspaniały obiekt w Drozdowie, boisko, place zabaw. „Przykro” mu, że dzięki środkom 
unijnym powstał też fajny plac w miejscowości Kopań. „Przykro” mu, że dzieje się w 
Bukowie Morskim. „Przykro” mu, że dzieje się w Pęciszewku.  

 
Pan Henryk Ignatowicz Wiceprzewodniczący Rady powiedział, że może chociaż 

uwierzymy, że Panu Wójtowi jest przykro.  
 
Pan Wójt powiedział, że „przykro” mu, że też radni do tego dokładają, że „nie widzą 

niezasadności” dołożenia do tych inwestycji. „Przykro” mu, że korzystamy ze środków 
dedykowanych tylko miejscowościom uzdrowiskowym i je zdobywamy na te miejscowości i 
być może tu też później będzie prośba, żeby środki dołożyć. Tak naprawdę „przykro” jest 
nawet, że Palczewice wygrały wczoraj Trzecią Edycję PGR i będą miały całą zaprojektowaną 
ulicę wewnątrz miejscowości zrobioną. Pan Wójt powiedział, że w konkursie PGR dwa razy 
droga z Cisowa startowała i nie na wszystkie drogi gmina dostaje projekty i tez radni muszą 
się z tym pogodzić. Pan Wójt powiedział, że nie może mieć wyrzutów do tego, że Drozdowo 
się zmienia, że się zmienia Bukowo Morskie, że dzięki tym środkom, które pozyskujemy i 
często bardzo dużo i dobrze, że Gminę stać na to, żeby dołożyć do tych środków, żeby można 
było to wykonać. Pan Wójt podkreślił, że to jest jego zdanie i  nie wie jakie zdanie mają radni. 
To jest jego zdanie. A jeżeli chodzi o boisko, to mało kto sobie sprawę, że założenie prądu to 
może jest wydatek jednorazowy 5 000 zł, oświetlenia na boisku około 180 000 zł. Ale 800 zł 
miesięcznie – w dobie kiedy tego prądu może być w roku używanego bardzo mało lub wcale 
–  to jest dużo, bo tyle kosztuje utrzymanie licznika na boisku miesięcznie. Pan wójt 
powiedział, że nie będzie już tego więcej komentował. 
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Pani Wanda Hańczaryk Sołtys Cisowa  powiedziała, że jest jej bardzo miło, że 
gmina się rozwija, ale każdy walczy o swoją wioskę, a na jej wiosce jej zdaniem autentycznie 
się nic nie dzieje i nic się nie robi i nie rozumie dlaczego Cisowo jest całkowicie omijane we 
wszystkich projektach i we wszystkich planach.  

 
Pan Grzegorz Hejno Przewodniczący Rady zapraszał panią Sołtys do mównicy.  
 
Pani Wanda Hańczaryk zapytała czy pan wójt może jej wytłumaczyć dlaczego 

Ciosowo jest omijane? Dlaczego mieszkańcy, którzy przyjeżdżają … 
 
Pan Przewodniczący powiedział, że nie możemy tak rozmawiać. Zapraszał do 

mównicy.  
 
Pan Wójt wyraźnie powiedział, że Cisowo nie jest pomijane. Dwa razy składaliśmy 

wniosek i niestety nie zawsze się udaje. Mamy dokumentację przygotowaną techniczną. 
Spotykamy się nie w przyszłym tygodniu tylko za dwa tygodnie u Pana Starosty, gdzie Pan 
Starosta na drogę powiatową także będzie składał projekt z Funduszu Dróg Samorządowych. 
Jeden projekt, który ma duże szanse powodzenia. Wiadomo też Pani Wando, że jeżeli nawet 
Starostwo wygra ten projekt to Gmina Darłowo będzie musiała w części partycypować we 
wkładzie własnym i będzie to określony wydatek. Nie można powiedzieć, że w Cisowie się 
nic nie dzieje. Został wykonany w tym roku parking w Cisowie (dolnym). Oświetlenie 
robimy. Remiza była dwa lata temu dobudowywana.  

 
Pani Wanda Hańczaryk Sołtys Cisowa powiedziała, że to wszystko z sołeckich 

pieniędzy.  
 
Pan Wójt powiedział, że nie z sołeckich. Poza tym fundusz sołecki to też jest budżet 

Gminy Darłowo częściowy. Dokładamy do tego tyle, że nie zdają sobie wszyscy nawet z tego 
sprawy. Nawet ten projekt (dla Cisowa), który teraz poległ a Palczewice wygrały kosztował 
180 000 zł. To nie jest 5 000 zł, 3 000 zł, czy 2 000 zł.  

 
Pani Wanda Hańczaryk powiedziała, że jest jeszcze jedna sprawa.  
 
Pan Przewodniczący powiedział, że zaprasza do mównicy Panią Wandę.  
 
Sekretarz Obrad również powiedział, że prosi Panią Sołtys o podejście do mównicy 

ponieważ to się musi nagrywać.  
 
Pani Wanda Hańczaryk Sołtys Cisowa powiedziała do Pana Wójta, że nie dostała 

jednej odpowiedzi w sprawie tego o czym mówiła. Wioskę bulwersuje sprawa drogi 
wojewódzkiej, bo jeśli będzie robiona, to coraz więcej mieszkańców się burzy, bo chodzą 
plotki, że przez Cisowo ma przejść obwodnica. Pani Sołtys powiedziała, że mieszkańcy 
zrobią wszystko i że nawet powiedzieli, że nawet uszkodzą samochody dostawcze, które będą 
jeździły tiry, bo się boją o dzieci. Będą bali się przejść do sklepu. Mieszkaniec nie będzie 
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mógł wyjechać z własnego domu. Pani Sołtys powiedziała, że mieszkańcy nie proszą lecz 
żądają, żeby był ruch wahadłowy tak jak był z Darłowa do Cisowa, a nie żeby była robiona 
jakaś obwodnica.  

 
Pan Wójt powiedział do Pani Wandy, że aby mieć takie uzgodnienia, to muszą być 

one nie pomiędzy Urzędem Marszałkowskim a Gminą, tylko już pomiędzy wykonawcą drogi 
a Gminą. Na dzień dzisiejszy umowa nie jest jeszcze podpisana i nie było zamiarem gminy 
tutaj takiego ruchu kołować i prawdopodobnie nie będzie to nawet jakby gmina chciała, bo to 
jest zbyt duży koszt dla tego wykonawcy przy wzrastających cenach, żeby pokryć komuś za 
darmo drogę asfaltem. Pan Wójt powiedział, że przykro mu ale tak nie będzie.  

 
Pani Wanda Hańczaryk podziękowała i powiedziała, że o to jej chodziło.  
 
Pan Przewodniczący zapytał czy ktoś jeszcze chciałby zabrać głos?  
 
Pan Tomasz Urbański Sołtys Sołectwa Wicie powiedział, że ma dwie radosne 

wiadomości. Po pierwsze pojutrze w niedzielę przypada termin naszego wielkiego 
dorocznego festynu, na który bardzo serdecznie wszystkich Państwa zaprasza. Mówca 
powiedział, że tak się szczęśliwie składa, że sesja jest dwa dni przed tym terminem, więc ma 
lepszą możliwość zaprosić wszystkich. Wcześniej sołtys za pośrednictwem poczty mailowej 
zapraszał. Poza tym zarówno tym razem jak i w ubiegłych latach plakaty są rozwieszane i 
miedzy innymi wisi taki na drzwiach wejściowych do Urzędu. Festyn ma być bardzo 
rozbudowany i ma być z wieloma atrakcjami.  

Druga radosna informacja, którą ogłosił Pan Sołtys Tomasz Urbański dotyczy także 
wieloletniej działalności miejscowości Wicie w organizacji festynów. Pan Sołtys powiedział, 
że Wicie po wielu latach pracy przy takich festynach, których organizują po trzy a nawet 
cztery – poza Dniami Gminy, w których także uczestniczą – dopracowali się w zasadzie 
wszystkiego, co służy przygotowaniu i spożyciu smacznych specjałów: dwóch namiotów, 
ławy, stołów, ławek, altany pozyskanej od darczyńców, wielkiego grilla odrestaurowanego. 
Do tego wszystkiego w tym roku Sołectwo Wicie będzie także posiadało własnym sumptem 
(własnym kosztem) wykonaną potężną misę z podgrzewaniem, w której będą żur gotowali. Pan 
Tomasz Urbański powiedział, że jego wieloletni przyjaciel kucharz bardzo poważnie się 
rozchorował i jest po ciężkiej operacji i nie mógł w tym roku tego ugotować, ale gotował u 
nich. Mówca powiedział, że ten sprzęt, o którym tu wspomniał jest wypracowany właśnie na 
tych festynach, więc za własne pieniądze to wszystko kupili.  

Pan Tomasz Urbański powiedział, że ma tu trzecią bardzo dobrą wiadomość, 
mianowicie zachęca wszystkie sołectwa z terenu Gminy Darłowo we wszystkich okręgach 
radnych, gdyby komuś przyszedł do głowy pomysł zorganizować taką imprezę w okresie od 
maja do października, to Wicie chętnie w bardzo chrześcijańskiej cenie wypożyczy każdy z 
tych elementów tego wyposażenia.  

 
Pan Wójt żartobliwie powiedział, że grill jest tam taki duży, że można człowieka 

ugrillować. 
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Pan Tomasz Urbański śmiejąc się powiedział, że nawet dwóch i ugotować jeszcze.   
Pani Krystyna Krassowska Sołtys Sołectwa Dobiesław powiedziała, że tak 

króciutko chciałaby się odnieść się do wypowiedzi swojej koleżanki sołtyski Pani Wandy, 
która mówiła, że w jej wiosce się nic nie dzieje. Pani Krystyna powiedziała, że myśli, że w 
każdej wiosce się coś dzieje i w każdej jest coś pozytywnego. Wiele rzeczy się robi z tak 
zwanych funduszy sołeckich, takich jak na przykład drobne rzeczy jak zakup ławek, zakup 
stołów. Sołectwo Dobiesław jest tego przykładem, bo bardzo wiele rzeczy wykonało dzięki 
właśnie funduszowi sołeckiemu. Pani Krystyna powiedziała, że Sołectwo stara się tego 
funduszu nie przejadać lecz zawsze ten fundusz inwestować i dzięki temu miejscowość 
chociaż ma jeszcze wiele do zrobienia ale pomalutku się zmienia. Mówczyni zachęcała 
wszystkich żeby traktować fundusz sołecki nie jako coś co często słyszy, że „to są nasze 
pieniądze”, ponieważ to są nasze wspólne pieniądze wypracowane przez wszystkich, a cel 
tego funduszu był taki, że miał nas nauczyć tak zwanej samorządności i to było przede 
wszystkim wydzielane żebyśmy się mogli nauczyć samorządności. Było takie założenie, że 
ludzie oddolnie na ogół wiedzą najlepiej na co im te pieniądze powinny służyć i co chcą w 
pierwszej kolejności robić. Do wielu rzeczy, które się przeznaczało z funduszu sołeckiego 
Gmina dokłada często zwłaszcza do dróg, które żeśmy utwardzali – zawsze gmina dokładała. 
Między innymi też w Dobiesławiu. Mówczyni powiedziała, że ona też by sobie życzyła, żeby 
w jej Dobiesławiu było już wszystko zrobione ale tak nie jest, bo na wszystko trzeba 
pieniędzy i czasu i cierpliwości. Pani Krystyna powiedziała, że myśli, że z czasem i w 
Cisowie to co mają do zrobienia to będzie zrobione. Mówczyni powiedziała, że wraz z 
mieszkańcami też czeka na przebudowę drogi powiatowej i na wiele, wiele innych rzeczy. 
Czasami trzeba z czegoś zrezygnować, albo uzbroić się w cierpliwość. Pani Krystyna 
powiedziała, że zawsze tłumaczy swoim mieszkańcom na zebraniach, że budżet nie jest z 
gumy i że czasami po prostu są priorytety. Dzisiaj niektórzy mieszkańcy jej zarzucają, że 
wiata, która była planowana nie będzie wykonana. No nie będzie wykonana, bo jak gmina ma 
dołożyć do drogi powiatowej to nie może dołożyć jednocześnie do wiaty, bo nie starcza na 
wszystko pieniędzy, a niestety czasy już mamy trudniejsze i coraz gorsze i musimy się godzić 
z tym, że tych pieniędzy też pewnie będzie coraz mniej. Mówczyni powiedziała, że na pewno 
czeka nas trudny czas, więc nie zachęca do tego żeby podgrzewać atmosferę tylko zachęca do 
tego żeby ją studzić i łagodzić. Pani Krystyna jest zdania, że wszystko można załatwić, tylko 
spokojnie i cierpliwie. Po prostu trzeba czasami poczekać. Wiele rzeczy tych drobnych, jak 
zrobienie tablicy pamiątkowej czy zakup ław, czy stołów, czy namiotów, to sołectwo 
Dobiesław wykonywało ze środków z funduszu sołeckiego i te pieniądze na to przeznaczali. 
Nawet na kupno kosiarki, kupno paliwa. Tak to po prostu jest. Widzimy, że jest problem z 
koszeniem, że są niedokoszone te nasze drogi, ale nie mamy wyjścia. Jeżeli jest koszenie raz 
na miesiąc, no jest raz na miesiąc i my wtedy sami kosimy i jakoś musimy to ogarniać. Mamy 
też problemy ze sprzątaniem wiosek bo nie mam osoby pracownika interwencyjnego i też 
musimy ogarnąć. Mówczyni powiedziała, że taka jest rola sołtysa jej zdaniem, żeby to 
wszystko ogarnąć i żeby studził te emocje, bo ludzie czasami do  pewnych rzeczy zbyt 
emocjonalnie podchodzą, że chcieliby po prostu wszystko na raz. A tak się nie da. To tyle w 
tej kwestii. Mówczyni podziękowała za uwagę.  
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Radny pan Bogdan Herbeć powiedział, że odnośnie tego co się w danej 
miejscowości dzieje czy nie dzieje jest pewnego rodzaju furtka, która może pozwolić na 
zmianę wizerunku miejscowości, może zaangażować wszystkich mieszkańców. Od ich 
twórczości, inwencji (pomysłowości) będzie zależało czy ta inicjatywa zakończy się powodzeniem. 
Pan radny powiedział, że ma tutaj na myśli różnego rodzaju programy jak Granty Sołeckie, o 
które może się ubiegać sołectwo. Tutaj są wspaniali pracownicy w Urzędzie Gminy Darłowo, 
którzy wspomagają osoby, które takie granty piszą, czy sołectwa, które takie granty piszą. Jest 
program Działaj Lokalnie. W tym roku radny znalazł Fundację „Nasza Ziemia” i tam 
wszędzie można pisać różnego rodzaju projekty i otrzymać dofinansowanie. W taki oto 
sposób zmieniliśmy w Jeżyczkach wizerunek boiska, bo trzeba było je zmienić. Zakładając, 
że jest tam drużyna piłkarska, zakładając, że będzie rozgrywała mecze i będzie to miejsce 
bardzo intensywnie użytkowane. Zmieniły się czasy. Drużyny niema. Boisko pozostało i jest 
dalej użytkowane. Pan Radny zachęcał Państwa, żeby wspólnie w sołectwach pisać takie 
programy, bo być może za pierwszym razem się nie uda. Nie uda się za drugim razem. Za 
trzecim zdobywają Państwo doświadczenie i w takim programie będzie można wygrać i w 
takich programach bardzo chętnie wspomaga nas – przynajmniej Jeżyczki – pan Wójt, gdzie 
zawsze jakąś pulą pieniędzy dofinansowuje dany projekt. Radny Bogdan Herbeć bardzo 
zachęcał do tej formy. Warto skorzystać z pieniędzy zewnętrznych aby upiększyć obraz danej 
miejscowości.  

 
Pan Wójt powiedział, że chciałby jeszcze o tych zabytkach o tych kościołach 

powiedzieć. Nie jest zadaniem własnym gminy remonty zabytków. Fakt, że mamy w budżecie 
Gminy Darłowo zawsze co roku kwotę na dotację na zabytki. Jest to duża kwota, bo ona od 
70 –  50 000 zł pozwala na bardzo często jeżeli tu Rada Parafialna złoży wniosek czy przy 
pomocy Księdza Proboszcza, bo Ksiądz Proboszcz na wykonanie niezbędnej dokumentacji, 
która pozwoli i otwiera furtkę do uzyskania bardzo dużej ilości form dofinansowania. Czy to 
z Funduszu Kościelnego, czy ze środków Funduszu Urzędu Marszałkowskiego. Tak 
naprawdę to takie środki udało się zdobyć na Barzowice, na Krupy. Pan Wójt powiedział, że 
tu bardzo chciałby podziękować Pani Karolinie Wojciechowskiej, która tutaj pomaga i to robi 
bardzo się angażując w to, żeby te środki i z gminy zostały przyznane i z innych jednostek. 
Pan Wójt powiedział, że to nie wójt ma zabiegać o to, żeby ksiądz wyremontował kościół, w 
którym odprawia msze. To Ksiądz i Rada Parafialna powinna o to zabiegać, a my bardzo 
chętnie w tym pomożemy i wesprzemy.  

 
Pan Przewodniczący zapytał czy ktoś jeszcze z Sołtysów chciałby zabrać głos?  

 
Nikt więcej nie zgłosił udziału w tym punkcie. 
 

Pan Przewodniczący ogłosił przerwę w obradach sesji do godziny 12:05 i prosił żeby się nie 
spóźnić. 

 
Pan Przewodniczący wznawiając obrady stwierdził kworum wynoszące 15 radnych obecnych 

na dzisiejszej sesji oraz prawomocność do podejmowania uchwał. 
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Na tym punkt zakończono.  
 
 
 
Ad.11.
Rozpatrzenie projektu uchwały sprawie uchwalenia zmiany „Studium uwarunkowań i 
kierunków zagospodarowania przestrzennego Gminy Darłowo”. Druk Nr 1/2022LIII                                                                          

  

 
/projekt uchwały w sprawie uchwalenia zmiany „Studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania 
przestrzennego Gminy Darłowo” stanowi załącznik nr 11 do niniejszego protokołu/  
 
/Autopoprawka do projektu uchwały w sprawie uchwalenia zmiany „Studium uwarunkowań i kierunków 
zagospodarowania przestrzennego Gminy Darłowo” stanowi załącznik nr 12 do niniejszego protokołu/  
 

Pan Przewodniczący poinformował, że projekt uchwały wpłynął do Biura Rady w 
dniu                       7 lipca 2022 roku i został wraz z zawiadomieniem o zwołaniu LIII sesji 
przesłany wszystkim radnym na tablety wraz ze wszystkimi załącznikami. Tak więc wszyscy 
Radni mieli możliwość zapoznania się z wszystkimi uwagami z pierwszego wyłożenia i z 
drugiego wyłożenia do publicznego wglądu oraz z przedmiotowym projektem uchwały w 
sprawie uchwalenia zmiany Studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania 
przestrzennego Gminy Darłowo.  
 

Ponadto Przewodniczący powiedział, że projekt uchwały wraz z uwagami był 
szczegółowo analizowany, omawiany i zaopiniowany na komisjach rady w dniu 13 lipca 2022 
roku.  
 

Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo przedstawił projekt uchwały wraz                                  
z uzasadnieniem i zgłoszoną autopoprawką.  
 

Pan wójt powiedział, że chciałby tu z Panią Karoliną Wojciechowską po krótce 
przedstawić projekt uchwały, który dokładnie był omawiany przez projektantów – firmę, 
która opracowała studium – na dwóch spotkaniach z radnymi. Najpierw Wójt powiedział, na 
czym polega autopoprawka. Autopoprawka dotyczy przede wszystkim uzupełnienia o 
załącznik nr 12 czyli danych przestrzennych, które są  jakby załącznikiem obowiązkowym w 
formie elektronicznej – przedstawienie map studium.  
 
Szczegółowo: Autopoprawka w części tekstowej uchwały  polega na dodaniu w paragrafie 1 ust. 2 punktu 
12 o brzmieniu: „dane przestrzenne, o których mowa w art. 67a ustawy z dnia 27 marca 2003 r.                                      
o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym, stanowiące załącznik nr 12, udostępnione pod adresem:  
wwwhttp://ug.darlowo.ibip.pl/public/catalog/?id=226880&idCatalog=403059”, 
informacja ta została również dodana na stronie 9 części tekstowej studium, stanowiącej załącznik nr 1 do 
uchwały.   

 
Pan Wójt powiedział, że druga autopoprawka dotyczy skorygowanych rysunków, 

załączników graficznych, pomarańczowej obwódki – gdzie to są tereny warunkowo 
dopuszczone do zabudowy o ile będzie to możliwe na podstawie ustawy o inwestycjach w 

http://www.http/ug.darlowo.ibip.pl/public/catalog/?id=226880&idCatalog=403059�
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zakresie elektrowni wiatrowych. W pierwotnym rysunku, z czym tu radni mieli możliwość 
zapoznania się, one są przecięte pomarańczowymi liniami. Aczkolwiek planista zgodnie z 
legendą ujednolicił tu system, poprawił zakreślając pomarańczową przerywaną obwódkę 
dookoła tych terenów.  
Szczegółowo: Skorygowano rysunki Studium (załączniki o których mowa w paragrafie 1 ust. 2 punkty od 
2-8, w zakresie poprawy oznaczenia graficznego w odniesieniu do „terenów dopuszczonych do zabudowy 
na warunkach określonych w ustawie o inwestycjach w zakresie elektrowni wiatrowych”, gdyż na 
legendzie oznaczenie to stanowiło obwódkę z przerywanych linii, a na rysunku pojawił się dodatkowy 
szraf. Korekta ta poprawi czytelność części graficznej studium. 
 

Pan wójt powiedział, że kolejna autopoprawka dotyczy załącznika, o którym 
mowa w paragrafie 1 ust. 2 pkt  3 w zakresie widoczności południowej części obrębu 
Sińczyca (było ucięte). Rzeczywiście w pierwotnych mapach, które radni też mieli pokazane, 
obręb Sińczyca był częściowo ucięty. Nie zauważył tego pracownik wykonujący uchwałę. 
Zostało to skorygowane i dostarczony cały obręb do bieżącej uchwały.  

 
Odnośnie studium wójt powiedział, że ta uchwała jest bardzo obszerna. Zresztą radni 

mieli możliwość zapoznania się z nią. Tu jest ponad dwieście stron opracowania, które mówi 
o możliwości nowego studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego 
Gminy Darłowo. Bardzo długo Gmina wykonywała tą uchwałę. Zostało to przerwane między 
innymi tym, że na początku weszła po podpisaniu umowy z inną firmą, weszła ustawa 
rewitalizacyjna, która spowodowała wyliczenie tych właśnie wskaźników dotyczących 
Studium. Druga ustawa, czyli o elektrowniach wiatrowych, która pewne obostrzenia 
wprowadziła, które już nie były aktualne w projekcie Studium, który wówczas był zrobiony.  

 
Pan Wójt odpowiedział na pytanie: Dlaczego robimy to Studium? Dlatego, żeby 

przekształcać kolejne działki. Jak wiadomo stare Studium, na którym robiliśmy ‘małe plany’, 
które dawały nam możliwość zbliżenia się do elektrowni wiatrowych pochodzi z 1997 roku. 
Zarówno rysunek samego studium jak i tereny, które zostały wówczas jako tereny czy 
budowlane, inwestycyjne, czy tereny rolne zaznaczone, już nie są dostosowane do obecnych 
realiów, dlatego została rozpoczęta procedura nad nowym studium. Były ogłoszone terminy 
przyjęć wniosków. Tych wniosków jak Państwo Radni mieli przestawione na komisji było 
bardzo dużo. Były spotkania konsultacyjne z mieszkańcami. Były spotkania także przy 
wyłożeniu projektu studium.  

 
Pan Wójt powiedział, że teraz odda głos Pani Karolinie Wojciechowskiej, która 

jeszcze na ten temat tej uchwały jakże ważnej powie parę zdań.  
 
Pani Karolina Wojciechowska – Główny Specjalista ds. inwestycji. Planowania 

przestrzennego i uzdrowiska powiedziała, że opracowana zmiana Studium uwarunkowań i 
kierunków zagospodarowania przestrzennego została zainicjowana przez Radę Gminy 
Darłowo w 2012 roku. (Podstawą do rozpoczęcia prac planistycznych było podjęcie Uchwały Nr XX/164/2012 Rady Gminy 
Darłowo, z dnia 30 maja 2012r. w sprawie przystąpienia do sporządzenia zmiany „Studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania 

przestrzennego Gminy Darłowo”). Konieczność opracowania zmiany Studium wyniknęła z faktu 
dezaktualizacji – jak już Pan Wójt podkreślił – dokumentu, który był przyjęty uchwałą w 
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1997 roku, i dwukrotnie zmieniany w 2008 roku i w 2010 roku. Ta zmiana w 2008 roku 
dotyczyła możliwości lokalizacji inwestycji wiatrowych na terenie Gminy, natomiast zmiana 
w 2010 roku dotyczyła, była związana z objęciem części obszaru gminy Uzdrowiskiem i 
należało to też w Studium jakby pokazać i uaktualnić. Studium Uwarunkowań i Kierunków 
Zagospodarowania Przestrzennego Gminy Darłowo opracowane zostało w oparciu o przepisy 
ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym (t.j. Dz. U. 
z 2022 r. poz. 503).  

 
Pani Karolina Wojciechowska powiedziała, że Pan Wójt już po krótce przedstawił 

dlaczego, wyjaśnił powody jakby tak długo trwającej procedury, właśnie z uwagi na te dwie 
ustawy, które w międzyczasie zostały właściwie nowe wprowadzone do Polskiego 
Prawodawstwa. To jest tj. ustawa z dnia 9 października 2015 r. o rewitalizacji (t.j. Dz. U. z 
2021 r. poz. 485) oraz ustawa z dnia 20 maja 2016 r. o inwestycjach w zakresie elektrowni 
wiatrowych (t.j. Dz. U. z 2021 r. poz. 724). W związku z tym w międzyczasie opracowano                    
17 planów miejscowych, które zabezpieczyły prawo do zabudowy na terenach wskazanych w 
dotychczas obowiązującym studium, a położonych w strefach, w strefie wiatrakowej, która 
właśnie została wprowadzona przepisami ustawy.  

 
Do prac nad Studium powrócono w 2020 roku i dzisiaj przedkładamy już Państwu 

Radnym już gotowy dokument. Pani Karolina Wojciechowska powiedziała, że Studium jest 
dokumentem określającym politykę przestrzenną Gminy z uwzględnieniem Strategii rozwoju 
województwa, planu zagospodarowania przestrzennego województwa, strategii rozwoju 
Gminy i innych strategii ponadlokalnych.  

 
Studium nie jest przepisem prawa miejscowego, czyli na jego bazie nie można 

uzyskiwać decyzji pozwolenia na budowę, ale jest dokumentem wiążącym dla organu gminy 
– Wójta Gminy – przy sporządzaniu planów miejscowych.  

 
Zmiana Studium została przeprowadzona zgodnie z art. 11 ustawy planowaniu i 

zagospodarowaniu przestrzennym z uwzględnieniem udziału społeczeństwa w tej procedurze. 
Na potrzeby dokumentu została opracowana, sporządzona prognoza oddziaływania na 
środowisko. Proces opiniowania i uzgadniania był wydłużony również ze względu na skalę 
tego dokumentu, ze względu na jego złożoność i ze względu na uwarunkowania gównie 
przyrodnicze. Na przykład jeżeli chodzi o proces uzgadniania to ponawialiśmy czterokrotnie 
uzgodnienia z Regionalnym Dyrektorem Ochrony Środowiska w zakresie obszarów i terenów 
chronionych.  

 
Projekt Studium dwukrotnie był wyłożony do publicznego wglądu i w trakcie 

wyłożenia odbyły się dyskusje publiczne. Osoby zainteresowane mogły wnosić uwagi do tego 
projektu. Po pierwszym wyłożeniu wpłynęło 552 uwagi. Po ich rozpatrzeniu i częściowym 
uwzględnieniu projekt został ponownie wyłożony do publicznego wglądu. Wójt w całości 
uwzględnił 50 uwag. Po drugim wyłożeniu wpłynęło 176 uwag, z których 15 zostało w pełni 
uwzględnionych. Lista uwag nieuwzględnionych w całości lub częściowo nieuwzględnionych 
znajduje się w załączniku nr 11 do niniejszej uchwały.  
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Opracowany dokument zmiany studium wyznacza kierunki rozwoju, które będą w 

przyszłości realizowane lub już są realizowane poprzez funkcje w miejscowych planach 
zagospodarowania przestrzennego z poszanowaniem uwarunkowań występujących na 
obszarze gminy.  

Mówczyni powiedziała, że należy dodać, że na kształt tego dokumentu znaczny 
wpływ miał bilans terenów przeznaczonych pod zabudowę, który jest obowiązkowym 
elementem  Studium, który istotnie wpłynął na sposób rozpatrzenia wniosków a następnie na 
sposób również rozpatrzenia uwag. Tu już wielokrotnie było podkreślane, że ze złożonych 
wniosków wynikało, iż mielibyśmy przeznaczyć pod nową zabudowę ponad 3000 ha (słownie: 

trzy tysiące hektarów), a bilans wykazał, że możemy jej przeznaczyć 300 ha (słownie: trzysta hektarów).  
 
Projekt Studium uzyskał wszelkie pozytywne opinie i uzgodnienia wymagane 

obowiązującymi przepisami. Z tego względu Wójt Gminy Darłowo wnosi o podjęcie 
przedłożonej uchwały.  

Na tym Pani Karolina Wojciechowska zakończyła wypowiedź.  
 
 
Pan Radny Wiesław Moskwa Przewodniczący Komisji Gospodarki Gminnej, Finansów                 
i Budżetu powiedział, że opinia

 

 komisji dotycząca projektu uchwały jest pozytywna 
wraz z autopoprawkami.  

/Opinia Komisji Budżetu do projektu uchwały w sprawie uchwalenia zmiany „Studium uwarunkowań i 
kierunków zagospodarowania przestrzennego Gminy Darłowo” stanowi załącznik nr 13 do niniejszego 
protokołu/ 
 
 
Pan radny Mirosław Gałuszkiewicz Przewodniczący Komisji Rolnictwa, Budownictwa, 
Gospodarki Komunalnej i Infrastruktury Technicznej powiedział, że opinia

 

 komisji 
dotycząca projektu uchwały jest pozytywna z autopoprawką.  

/Opinia Komisji Rolnictwa w sprawie uchwalenia zmiany „Studium uwarunkowań i kierunków 
zagospodarowania przestrzennego Gminy Darłowo” stanowi załącznik nr 14 do niniejszego protokołu/ 
 
 
Pan radny Henryk Noworolnik Przewodniczący Komisji Uzdrowiskowej powiedział, że 
opinia
 

 komisji dotycząca projektu uchwały jest pozytywna z autopoprawką.  

/Opinia Komisji Uzdrowiskowej w sprawie uchwalenia zmiany „Studium uwarunkowań i kierunków 
zagospodarowania przestrzennego Gminy Darłowo” stanowi załącznik nr 15 do niniejszego protokołu/ 
 
 
Pan Przewodniczący otworzył dyskusję. 
W dyskusji nikt nie zabrał głosu.  
Pan przewodniczący zamknął dyskusję.  
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W związku z brakiem głosów w dyskusji Przewodniczący powiedział, że przystąpimy za 
chwilę do głosowania nad rozstrzygnięciem o sposobie rozpatrzenia uwag złożonych do 
projektu zmiany Studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego 
Gminy Darłowo. 
 

Przewodniczący Rady przypomniał, że rozstrzygnięcie o sposobie rozpatrzenia uwag 
złożonych do projektu zmiany Studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania 
przestrzennego Gminy Darłowo stanowi załącznik nr 11 do projektu uchwały.  
 

Pan Przewodniczący powiedział, że na podstawie art. 11 pkt 9 ustawy o planowaniu                             
i zagospodarowaniu przestrzennym (tekst jednolity: Dz. U. z 2022 r. poz. 503) po zapoznaniu 
się z listą nieuwzględnionych uwag wniesionych do wyłożonego do publicznego wglądu 
projektu zmiany Studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego 
Gminy Darłowo wraz z prognozą oddziaływania na środowisko, Rada Gminy Darłowo 
postanawia rozpatrzeć uwagi w niżej wymieniony sposób.  
 
PIERWSZE wyłożenie do publicznego wglądu 

Pan Przewodniczący powiedział, że w ramach pierwszego wyłożenia, które miało 
miejsce w terminie od 17 lutego 2022 roku do 10 marca 2022 roku w ustalonym terminie jest 
to do tego dnia pierwszego kwietnia 2022 roku, wniesionych zostało 552 uwagi. Wójt Gminy 
Darłowo postanowił w pełni uwzględnić 50 uwag, a pozostałe odrzucić lub częściowo 
odrzucić.  
 

Przewodniczący powiedział, że przystępujemy do głosowania nad rozpatrzeniem uwag 
do studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego Gminy Darłowo z 
PIERWSZEGO wyłożenia do publicznego wglądu.  

 
Pan Przewodniczący przypomniał, że uwagi zostały posegregowane tematycznie 

na grupy według powodu ich nieuwzględnienia.  
Każda grupa uwag będzie poddawana pod głosowanie osobno. 

 
 
PIERWSZA GRUPA UWAG – uwagi od 1 do 178 – nieuwzględnione z powodu lokalizacji w 
sąsiedztwie lub w strefie oddziaływania elektrowni wiatrowych. 
Podczas głosowania na sesji obecnych było 15 radnych.  
Udział w głosowaniu wzięło 11 radnych. 
4 radnych obecnych nie brało udziału w głosowaniu (Radni: Mirosław Gałuszkiewicz, Bogdan Herbeć, Henryk 
Ignatowicz, Adam Wasieńko). 
Przewodniczący Rady zgłosił, że się pomylił i prosi o reasumpcję głosowania, ponieważ 
zabrał głos w głosowaniu, w którym nie powinien głosować.   
 

PIERWSZA GRUPA UWAG – uwagi od 1 do 178 – nieuwzględnione z powodu 
lokalizacji w sąsiedztwie lub w strefie oddziaływania elektrowni wiatrowych. 

Reasumpcja: 

Podczas głosowania na sesji obecnych było 15 radnych.  
Udział w głosowaniu wzięło 10 radnych. 
5 radnych obecnych nie brało udziału w głosowaniu (Radni: Mirosław Gałuszkiewicz, Grzegorz Hejno, 

Bogdan Herbeć, Henryk Ignatowicz, Adam Wasieńko). 
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Na podstawie wyników głosowania Przewodniczący stwierdził, że Rada Gminy Darłowo  
10 głosami za nieuwzględnieniem uwag od 1 do 178, przy  
0 głosach przeciw i  
0 głosach wstrzymujących  
nie uwzględniła uwag od 1 do 178 z powodu lokalizacji w sąsiedztwie lub w strefie 
oddziaływania elektrowni wiatrowych. 
 
 
DRUGA GRUPA UWAG – uwagi od 179 do 310 – nieuwzględnione z powodu lokalizacji 
poza zwartą zabudową. 
Podczas głosowania na sesji obecnych było 15 radnych.  
Udział w głosowaniu wzięło 10 radnych. 
5 radnych obecnych nie brało udziału w głosowaniu (Radni: Mirosław Gałuszkiewicz, Grzegorz Hejno, 

Bogdan Herbeć, Henryk Ignatowicz, Adam Wasieńko).  
Na podstawie wyników głosowania Przewodniczący stwierdził, że Rada Gminy Darłowo  
9 głosami za nieuwzględnieniem uwag od 179 do 310, przy  
0 głosach przeciw i  
1 głosie wstrzymującym (Radny Robert Ciszek) 

nie uwzględniła uwag od 179 do 310 z powodu lokalizacji poza zwartą zabudową. 
 
 
 
TRZECIA GRUPA UWAG – uwagi od 311 do 346 – nieuwzględnione z powodu 
lokalizacji w granicach siedlisk przyrodniczych oraz terenów o wysokich walorach 
przyrodniczych. 
Podczas głosowania na sesji obecnych było 15 radnych.  
Udział w głosowaniu wzięło 10 radnych. 
5 radnych obecnych nie brało udziału w głosowaniu (Radni: Mirosław Gałuszkiewicz, Grzegorz Hejno, 

Bogdan Herbeć, Henryk Ignatowicz, Adam Wasieńko).  
Na podstawie wyników głosowania Przewodniczący stwierdził, że Rada Gminy Darłowo  
9 głosami za nieuwzględnieniem uwag od 311 do 346, przy  
0 głosach przeciw i  
1 głosie wstrzymującym (Radna Joanna Lach) 

nie uwzględniła uwag od 311 do 346 z powodu lokalizacji w granicach siedlisk 
przyrodniczych oraz terenów o wysokich walorach przyrodniczych. 
 
 
 
CZWARTA GRUPA UWAG – uwagi od 347 do 352 – nieuwzględnione z powodu 
lokalizacji w granicach obszarów szczególnego zagrożenia powodzią. 
Podczas głosowania na sesji obecnych było 15 radnych.  
Udział w głosowaniu wzięło 10 radnych. 
5 radnych obecnych nie brało udziału w głosowaniu (Radni: Mirosław Gałuszkiewicz, Grzegorz Hejno, 

Bogdan Herbeć, Henryk Ignatowicz, Adam Wasieńko).  
Na podstawie wyników głosowania Przewodniczący stwierdził, że Rada Gminy Darłowo  
9 głosami za nieuwzględnieniem uwag od 347 do 352, przy  
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0 głosach przeciw i  
1 głosie wstrzymującym (Radny Robert Ciszek) 

nie uwzględniła uwag od 347 do 352 z powodu lokalizacji w granicach obszarów 
szczególnego zagrożenia powodzią, 
 
 
PIĄTA GRUPA UWAG – uwagi od 353 do 390 – nieuwzględnione z powodu braku 
zasadności – uwagi były już wcześniej uwzględnione lub nie dotyczyły wyłożonego 
dokumentu. 
Podczas głosowania na sesji obecnych było 15 radnych.  
Udział w głosowaniu wzięło 10 radnych. 
5 radnych obecnych nie brało udziału w głosowaniu (Radni: Mirosław Gałuszkiewicz, Grzegorz Hejno, 

Bogdan Herbeć, Henryk Ignatowicz, Adam Wasieńko).  
Na podstawie wyników głosowania Przewodniczący stwierdził, że Rada Gminy Darłowo  
10 głosami za nieuwzględnieniem uwag od 353 do 390, przy  
0 głosach przeciw i  
0 głosach wstrzymujących 

nie uwzględniła uwag od 353 do 390 z powodu braku zasadności – uwagi były już 
wcześniej uwzględnione lub nie dotyczyły wyłożonego dokumentu. 
 
 
 
SZÓSTA GRUPA UWAG – uwagi od 391 do 466 – nieuwzględnione z powodu dużych 
rezerw pod zabudowę w sąsiedztwie. Uwzględnienie uwag miałoby negatywny wpływ na 
bilans zagospodarowania przestrzennego. 
Podczas głosowania na sesji obecnych było 15 radnych.  
Udział w głosowaniu wzięło 10 radnych. 
5 radnych obecnych nie brało udziału w głosowaniu (Radni: Mirosław Gałuszkiewicz, Grzegorz Hejno, 

Bogdan Herbeć, Henryk Ignatowicz, Adam Wasieńko).  
Na podstawie wyników głosowania Przewodniczący stwierdził, że Rada Gminy Darłowo  
9 głosami za nieuwzględnieniem uwag od 391 do 466, przy  
0 głosach przeciw i  
1 głosie wstrzymującym (Radny Waldemar Bonk) 

nie uwzględniła uwag od 391 do 466 z powodu dużych rezerw pod zabudowę w 
sąsiedztwie. Uwzględnienie uwag miałoby negatywny wpływ na bilans 
zagospodarowania przestrzennego. 
 
 
 
SIÓDMA GRUPA UWAG – uwagi od 467 do 473 – nieuwzględnione z powodu braku 
zgodności z przepisami odrębnymi. 
Podczas głosowania na sesji obecnych było 15 radnych.  
Udział w głosowaniu wzięło 10 radnych. 
5 radnych obecnych nie brało udziału w głosowaniu (Radni: Mirosław Gałuszkiewicz, Grzegorz Hejno, 

Bogdan Herbeć, Henryk Ignatowicz, Adam Wasieńko).  
Na podstawie wyników głosowania Przewodniczący stwierdził, że Rada Gminy Darłowo  
9 głosami za nieuwzględnieniem uwag od 467 do 473, przy  
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0 głosach przeciw i  
1 głosie wstrzymującym (Radny Robert Ciszek) 

nie uwzględniła uwag od 467 do 473 z powodu braku zgodności z przepisami odrębnymi. 
 
 
 
 
ÓSMA GRUPA UWAG – uwagi od 474 do 502 – nieuwzględnione z powodu braku 
zgodności z przyjętymi założeniami projektowymi. 
Podczas głosowania na sesji obecnych było 15 radnych.  
Udział w głosowaniu wzięło 9 radnych. 
6 radnych obecnych nie brało udziału w głosowaniu (Radni: Robert Ciszek, Mirosław Gałuszkiewicz, 

Grzegorz Hejno, Bogdan Herbeć, Henryk Ignatowicz, Adam Wasieńko).  
Na podstawie wyników głosowania Przewodniczący stwierdził, że Rada Gminy Darłowo  
9 głosami za nieuwzględnieniem uwag od 474 do 502, przy  
0 głosach przeciw i  
0 głosach wstrzymujących 

nie uwzględniła uwag od 474 do 502 z powodu braku zgodności z przyjętymi 
założeniami projektowymi. 
 
 
 
 
 
DRUGIE wyłożenie do publicznego wglądu 

Pan Przewodniczący powiedział, że w ramach drugiego wyłożenia, które miało 
miejsce                           w terminie od 4 maja 2022 roku do 25 maja 2022 roku w ustalonym 
terminie to jest do dnia                   15 czerwca 2022 roku, wniesionych zostało 176 uwag. 
Wójt Gminy Darłowo postanowił                        w pełni uwzględnić 15 uwag, a pozostałe 
odrzucić lub częściowo odrzucić. 
 

Przewodniczący przypomniał, że uwagi zostały posegregowane tematycznie na 
grupy według powodu ich nieuwzględnienia. 
 
 
PIERWSZA GRUPA UWAG – uwagi od 1 do 19 – nieuwzględnione z powodu 
lokalizacji w sąsiedztwie lub w strefie oddziaływania elektrowni wiatrowych. 
Podczas głosowania na sesji obecnych było 15 radnych.  
Udział w głosowaniu wzięło 10 radnych. 
5 radnych obecnych nie brało udziału w głosowaniu (Radni: Mirosław Gałuszkiewicz, Grzegorz Hejno, 

Bogdan Herbeć, Henryk Ignatowicz, Adam Wasieńko).  
Na podstawie wyników głosowania Przewodniczący stwierdził, że Rada Gminy Darłowo  
10 głosami za nieuwzględnieniem uwag od 1 do 19, przy  
0 głosach przeciw i  
0 głosach wstrzymujących 

nie uwzględniła uwag od 1 do 19 z powodu lokalizacji w sąsiedztwie lub w strefie 
oddziaływania elektrowni wiatrowych. 
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DRUGA GRUPA UWAG – uwagi od 20 do 44 – nieuwzględnione z powodu lokalizacji 
poza zwartą zabudową. 
Podczas głosowania na sesji obecnych było 15 radnych.  
Udział w głosowaniu wzięło 10 radnych. 
5 radnych obecnych nie brało udziału w głosowaniu (Radni: Mirosław Gałuszkiewicz, Grzegorz Hejno, 

Bogdan Herbeć, Henryk Ignatowicz, Adam Wasieńko).  
Na podstawie wyników głosowania Przewodniczący stwierdził, że Rada Gminy Darłowo  
9 głosami za nieuwzględnieniem uwag od 20 do 44, przy  
0 głosach przeciw i  
1 głosie wstrzymującym (Radny Robert Ciszek) 

nie uwzględniła uwag od 20 do 44 z powodu lokalizacji poza zwartą zabudową. 
 
 
 
TRZECIA GRUPA UWAG – uwagi od 45 do 59 – nieuwzględnione z powodu lokalizacji 
w granicach siedlisk przyrodniczych oraz terenów o wysokich walorach przyrodniczych. 
Podczas głosowania na sesji obecnych było 15 radnych.  
Udział w głosowaniu wzięło 10 radnych. 
5 radnych obecnych nie brało udziału w głosowaniu (Radni: Mirosław Gałuszkiewicz, Grzegorz Hejno, 

Bogdan Herbeć, Henryk Ignatowicz, Adam Wasieńko).  
Na podstawie wyników głosowania Przewodniczący stwierdził, że Rada Gminy Darłowo  
9 głosami za nieuwzględnieniem uwag od 45 do 59, przy  
0 głosach przeciw i  
1 głosie wstrzymującym (Radna Joanna Lach) 

nie uwzględniła uwag od 45 do 59 z powodu lokalizacji w granicach siedlisk 
przyrodniczych oraz terenów o wysokich walorach przyrodniczych. 
 
 
 
CZWARTA GRUPA UWAG – uwagi od 60 do 71 – nieuwzględnione z powodu braku 
zasadności – uwagi były już wcześniej uwzględnione lub nie dotyczyły wyłożonego 
dokumentu. 
Podczas głosowania na sesji obecnych było 15 radnych.  
Udział w głosowaniu wzięło 10 radnych. 
5 radnych obecnych nie brało udziału w głosowaniu (Radni: Mirosław Gałuszkiewicz, Grzegorz Hejno, 

Bogdan Herbeć, Henryk Ignatowicz, Adam Wasieńko).  
Na podstawie wyników głosowania Przewodniczący stwierdził, że Rada Gminy Darłowo  
9 głosami za nieuwzględnieniem uwag od 60 do 71, przy  
0 głosach przeciw i  
1 głosie wstrzymującym (Radny Robert Ciszek) 

nie uwzględniła uwag od 60 do 71 z powodu braku zasadności – uwagi były już 
wcześniej uwzględnione lub nie dotyczyły wyłożonego dokumentu. 
 
 
 



Strona 25 z 29 
 

PIĄTA GRUPA UWAG – uwagi od 72 do 135 – nieuwzględnione z powodu dużych 
rezerw pod zabudowę w sąsiedztwie. Uwzględnienie uwag miałoby negatywny wpływ na 
bilans zagospodarowania przestrzennego. 
Podczas głosowania na sesji obecnych było 15 radnych.  
Udział w głosowaniu wzięło 10 radnych. 
5 radnych obecnych nie brało udziału w głosowaniu (Radni: Mirosław Gałuszkiewicz, Grzegorz Hejno, 

Bogdan Herbeć, Henryk Ignatowicz, Adam Wasieńko).  
Na podstawie wyników głosowania Przewodniczący stwierdził, że Rada Gminy Darłowo  
10 głosami za nieuwzględnieniem uwag od 72 do 135, przy  
0 głosach przeciw i  
0 głosach wstrzymujących 

nie uwzględniła uwag od 72 do 135 z powodu dużych rezerw pod zabudowę w 
sąsiedztwie. Uwzględnienie uwag miałoby negatywny wpływ na bilans 
zagospodarowania przestrzennego. 
 
 
 
SZÓSTA GRUPA UWAG – uwagi od 136 do 161 – nieuwzględnione z powodu braku 
zgodności z przyjętymi założeniami projektowymi. 
Podczas głosowania na sesji obecnych było 15 radnych.  
Udział w głosowaniu wzięło 9 radnych. 
6 radnych obecnych nie brało udziału w głosowaniu (Radni: Robert Ciszek, Mirosław Gałuszkiewicz, 

Grzegorz Hejno, Bogdan Herbeć, Henryk Ignatowicz, Adam Wasieńko).  
Na podstawie wyników głosowania Przewodniczący stwierdził, że Rada Gminy Darłowo  
9 głosami za nieuwzględnieniem uwag od 136 do 161, przy  
0 głosach przeciw i  
0 głosach wstrzymujących 

nie uwzględniła uwag od 136 do 161 z powodu braku zgodności z przyjętymi 
założeniami projektowymi. 
 
 
 
Teraz przystąpiono do głosowania nad podjęciem uchwały w sprawie uchwalenia zmiany 
„Studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego Gminy Darłowo” 
wraz z autopoprawką: 
 
Podczas głosowania na sesji obecnych było 15 radnych.  
Udział w głosowaniu wzięło 9 radnych. 
6 radnych nie brało udziału w głosowaniu (Radni: Robert Ciszek, Mirosław Gałuszkiewicz, Grzegorz Hejno, 

Bogdan Herbeć, Henryk Ignatowicz, Adam Wasieńko). 
Na podstawie wyników głosowania Przewodniczący stwierdził, że Rada Gminy Darłowo  
9 głosami za, przy  
0 głosach przeciw i  
0 głosach wstrzymujących  
podjęła uchwałę w sprawie uchwalenia zmiany „Studium uwarunkowań i kierunków 
zagospodarowania przestrzennego Gminy Darłowo”. 
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/Uchwała Nr LIII.536.2022 Rady Gminy Darłowo w sprawie uchwalenia zmiany „Studium uwarunkowań i 
kierunków zagospodarowania przestrzennego Gminy Darłowo” stanowi załącznik nr 16 do niniejszego 
protokołu/ 
 
Na tym punkt zakończono. 

Pan Przewodniczący podziękował za sprawne głosowanie nad uchwałą.  
 
 
Ad.12.
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy Darłowo na 2022 
rok. Druk Nr 2/2022LIII 

   

 
/projekt uchwały wraz z uzasadnieniem w sprawie zmian w budżecie Gminy Darłowo na 2022 rok stanowi 
załącznik nr 17 do niniejszego protokołu/  
 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo przedstawił projekt uchwały wraz                                  
z uzasadnieniem. Pan wójt powiedział, że zmiany w budżecie powoli stają się na każdej sesji 
tradycją, ale niestety nie uciekniemy od tego. Wprowadzamy środki, które otrzymaliśmy już 
na konto. Na wsparcie dzieci z rodzin po PGR w rozwoju cyfrowym Granty PPGR 
wprowadzamy 489 350,00 zł. Wkrótce będzie ogłoszony przetarg na komputery dla dzieci z 
wiosek po PGR. Środki na POMOC UKRAINIE wprowadzamy zakwaterowanie oraz obsługę 
zadania w kwocie 4 456,00 zł. Także Gmina uzyskała dotację na usuwanie wyrobów 
zawierających azbest z tereny Gminy Darłowo w kwocie 18 437,46 zł.  
Zmniejszamy wydatki: 

1. W dziale gospodarka mieszkaniowa 17 000,00 zł, 
2. W dziale administracja publiczna 50 535,00 zł, 
3. W dziale bezpieczeństwo publiczne i ochrona przeciwpożarowa (OSP) 10 000,00 zł, 
4. W dziale kultura fizyczna 5 000,00 zł, 

Zwiększenia wydatków:  
1. W dziale turystyka (na promocji) 31 861,00 zł, 
2. Dotację dla OSP na zakup sprzętu dla jednostek: Krupy 5 600,00 zł, Jeżyczki 2 259,00 

zł, Domasławice 1 410,00 zł, Stary Jarosław 1 460,00 zł, Wiekowice 1 410,00 zł, 
ogółem 12 139,00 zł.  

3. Na wypłatę rekompensaty za ćwiczenia wojskowe 5 000,00 zł (oczywiście otrzymamy 
później na ten cel rekompensatę) 

4. Na usługo związane z siecią kanalizacyjną i wodociągową (mapy, projekty) 30 000,00 
zł.  

Dokonuje się przeniesienia: 
- dodatkowych środków na oświatę na Pomoc Ukrainie z zadań zleconych na zadania własne 
gminy po interpretacji Ministerstwa Finansów,  
- z pozostałej działalności w gospodarce komunalnej i ochronie środowiska na usuwanie 
wyrobów zawierających azbest – środki własne w kwocie 27 662,54 zł.  
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Pan Radny Wiesław Moskwa Przewodniczący Komisji Gospodarki Gminnej, Finansów                 
i Budżetu powiedział, że opinia
 

 komisji dotycząca projektu uchwały jest pozytywna.  

/Opinia Komisji Budżetu w sprawie zmian w budżecie Gminy Darłowo na 2022 rok stanowi załącznik nr 18 do 
niniejszego protokołu/ 
 
Pan Przewodniczący otworzył dyskusję. 
W dyskusji nikt nie zabrał głosu.  
Pan przewodniczący zamknął dyskusję.  
 
Następnie przystąpiono do głosowania nad uchwałą w sprawie zmian w budżecie Gminy 
Darłowo na 2022 rok: 
 
Podczas głosowania na sesji obecnych było 15 radnych.  
Udział w głosowaniu wzięło 15 radnych. 
Na podstawie wyników głosowania Przewodniczący stwierdził, że Rada Gminy Darłowo  
15 głosami za, przy  
0 głosach przeciw i  
0 głosach wstrzymujących  
podjęła
/Uchwała Nr LIII.537.2022 Rady Gminy Darłowo w sprawie zmian w budżecie Gminy Darłowo na 2022 rok 
stanowi załącznik nr 19 do niniejszego protokołu/ 

 uchwałę w sprawie zmian w budżecie Gminy Darłowo na 2022 rok. 

 
Na tym punkt zakończono. 
 
 
 
Ad.13.
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Gminy Darłowo na lata 2022-2029. Druk Nr 3/2022LIII 

  

 
/projekt uchwały wraz z uzasadnieniem w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Darłowo 
na lata 2022-2029 stanowi załącznik nr 20 do niniejszego protokołu/  
 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo przedstawił projekt uchwały wraz                                  
z uzasadnieniem. Pan wójt powiedział, że oczywiście wieloletnia prognoza finansowa jest 
jakby też kontynuacją zmian w budżecie bo wynika z tych zmian. Na skutek tych zmian 
przychody i rozchody nie uległy zmianie. Dług nie uległ zmianie. W wyniku zmian w 
budżecie wprowadzamy właśnie te zadania, które zostały wymienione przy poprzedniej 
uchwale. Pan Wójt powiedział, że nie będzie tu już tego powtarzał, aczkolwiek dochody po 
zmianach i budżet zamyka się następującymi kwotami:  
Dochody 68 645 935,96 zł. 
Wydatki 83 063 778,24 zł. 
Deficyt wynosi 14 417 842,28 zł.  
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Pan Radny Wiesław Moskwa Przewodniczący Komisji Gospodarki Gminnej, Finansów                 
i Budżetu powiedział, że opinia
 

 komisji dotycząca projektu uchwały jest pozytywna.  

/Opinia Komisji Budżetu w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Darłowo na lata 2022-
2029 stanowi załącznik nr 21 do niniejszego protokołu/ 
 
Pan Przewodniczący otworzył dyskusję. 
W dyskusji nikt nie zabrał głosu.  
Pan przewodniczący zamknął dyskusję.  
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji  przystąpiono do głosowania nad uchwałą w sprawie 
zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Darłowo na lata 2022-2029: 
 
Podczas głosowania na sesji obecnych było 15 radnych.  
Udział w głosowaniu wzięło 15 radnych. 
Na podstawie wyników głosowania Przewodniczący stwierdził, że Rada Gminy Darłowo  
15 głosami za, przy  
0 głosach przeciw i  
0 głosach wstrzymujących  
podjęła

 

 uchwałę w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Darłowo 
na lata 2022-2029. 

/Uchwała Nr LIII.538.2022 Rady Gminy Darłowo w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 
Darłowo na lata 2022-2029 stanowi załącznik nr 22 do niniejszego protokołu/ 
 
Na tym punkt zakończono. 
 
 
Ad.14.
Wolne wnioski i zapytania. 

  

Pan Przewodniczący zapytał czy ktoś  Państwa chciałby zabrać głos w tym punkcie? 
Nikt się nie zgłosił.  

Pan Przewodniczący zamknął ten punkt porządku obrad.  
Na tym punkt zakończono. 
 
 

Zakończenie sesji. 
Ad. 15.  

Wobec wyczerpania tematów ustalonego porządku obrad LIII Sesji Rady Gminy 
Darłowo VIII kadencji – Pan Grzegorz Hejno Przewodniczący Rady Gminy Darłowo 
zamknął obrady o godzinie 1238 w dniu 15 lipca 2022 roku. 

Przewodniczący Rady Gminy Darłowo 
Obradom przewodniczył: 

 
             Grzegorz Hejno 
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Sekretarz obrad
Radny Rady Gminy Darłowo 

:  

Wiesław Moskwa  
 

Iwona Kowalska   
Protokół sporządziła: 

Kierownik Biura Rady 


